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Kylien tulevaisuus – byarnas framtid 
Projektets första diskussionstillfälle på huvudbiblioteket 3.11.2022 

Deltagare ca 30, varav 4–5 speciellt inbjudna sakkunniga 
 

Diskussionen, som var tvåspråkig, genomfördes enligt Dialogpaus-metodens 
principer, med journalisten och författaren Mikael Crawford som moderator. Alla 
som ville fick möjlighet att uttala sig. Vi hade inte reserverat speciell tid då de 
inbjudna sakkunniga höll inledningsanföranden, utan diskussionen skedde jämlikt, 
med många olika röster och aktivt under hela den avsatta tidens 1,5 timmar. 

I slutet av diskussionen läste projektkoordinatorn Tomi Lassi upp de anteckningar 
han gjort under diskussionen. Deltagarna verkade godkänna detta sammandrag av 
diskussionen. De olika teman och ståndpunkter som märktes tydligast skulle man 
kunna sammanfatta som följer: 

- Först funderade vi på vad som gör en by till en by. Vad skiljer en by från en 
sovstad? 
(Service, social gemenskap) 

- Borgå behöver sina livskraftiga byar: de är en viktig del av kommunens 
särdrag och utgör en unik dragkraft på t.ex. dem som vill flytta bort från 
huvudstadsregionen, distansarbetare o.s.v. 

- Det har legat frustration i luften; invånare har under åren hörts och gjorts 
delaktiga, men det känns inte som att det har hänt något. Saker utvecklas 
långsamt, det kan till exempel ha gått 5–8 år utan att planeringen av ett 
område går framåt. 

- Det behövs mer interaktion mellan byarna, beslutsfattarna och 
tjänsteinnehavarna. 

- Det behövs mer lyssnande, till skillnad mot enbart hörande, och i tid. 
Delaktiggörandet borde börja redan innan de första utkasten eller 
förberedande åtgärderna är gjorda; annars får man intryck av att saken är 
bestämd redan i förväg. 

- Att byarna själva är aktiva är mycket väsentligt. Till exempel att ha ett eget 
byaprogram och att lobba för de saker som nämns där både bevarar byns 
livskraft och påverkar beslutsfattarna och tjänstemännen att ta reda på saker 
mer noggrant än tidigare. 

- Lokalt samarbete mellan byarna är viktigt. Det finns byar vars ärenden inte 
lyfts fram av en aktiv byaförening eller liknande, men de kan ha gemensamma 
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intressen med grannbyn, där det finns en annan typ av aktivitet. Det nämndes 
också ”byaråd” och liknande, att grunda ett gemensamt förhandlingsorgan.1 

- Det framfördes en tanke om beslutsfattarnas ”frågestund”. Beslutsfattarna 
kunde röra sig mera ute i byarna och områdena och lyssna på invånarna och 
svara på deras frågor. 

- I Borgå bor 80% av kommuninvånarna – och alltså även av till exempel 
fullmäktigeledamöterna – högst 5 km från centrum. På det sättet blir de 
centrala områdenas utveckling prioriterade i alla skeden. 

- Vad gäller utvecklingen av glesbygdsområdena, som till exempel skärgården, 
måste man också fråga sig om man utvecklar den ur invånarnas eller 
användarnas synvinkel. På vissa ställen kan det tyckas som att servicen 
utvecklas för att uppfylla enbart turisternas eller sommargästernas behov. 
Ortsborna får rollen av ”cirkus”, som någon slags kuliss. 

 
1 Till exempel i Raseboerg finns ett sådant: 
https://www.raseborg.fi/boende-och-miljo/bo/bya-och-skargardsliv/raseborgs-nya-byaforum/ 

 


